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قطع رابطه با دلار 

اخبار ویژه ...

محمد باقر قالیباف، رییس مجلس از اسحاق جهانگیری معاون اول حسن 
روحانی به دادگاه شــکایت کرده اســت. شنیده ها حاکی از آن است که دستگاه 
قضایی همین هفته به این شــکایت رسیدگی خواهد کرد. شکایت محمدباقر 
قالیباف اواخر اسفند ماه سال گذشته ثبت شده و در نوبت رسیدگی قرار گرفته 
است. ظاهرا  شکایت قالیباف از جهانگیری مربوط به مناظره های دهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در ســال ۹۶ است. در دوازدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری که در اردیبهشت ماه سال ۹۶ برگزار شد، ۶ نامزد از جمله محمد 
باقر قالیباف و اســحاق جهانگیری حضور داشتند اما رقابت اصلی میان ابراهیم 

رییسی و حسن روحانی بود.

مجتبی توانگر، نماینده تهران در واکنش به افت شــدید بورس نوشــت: 
 بررســی جدی موضوع فروش آبشاری حقوقی ها هستم. وی افزود: بداخلاقی  
حقوقی های دولتی و شبه دولتی در این دو روز پیگیری می گردد. اعتماد در بازار 
ســرمایه بزرگترین سرمایه کشــور است که نباید از دست برود. توانگر در ادامه 

نوشت: خواستار جلسه فوق العاده شورای عالی  بورس شده ایم.

حجت الاسلام حسین طائب گفت : در مورد اینکه در این ۴۰ سال از کجا 
به کجا رسیدیم باید منصفانه قضاوت کنیم. سال ۵۴ شوروی به این جمع بندی 
رســیده بود که حکومت پهلوی ساقط می شود و بر همین اساس به حزب توده 
اعلام کرد که مشاورین و تکنسین ها و نخبگان را شناسایی و قطع ارتباط حزبی 
کند و به آلمان شــرقی بفرستد تا متخصص شوند و وقتی دگرگونی اتفاق افتاد 
متخصصان شوروی جای متخصصان آمریکایی را بگیرند. در سال ۶۳ که به حزب 
توده ضربه زدیم؛ کل شبکه اینها را در آوردیم فقط در صدا و سیما ۵۰ نفر شبکه 
داشــتند که همه جمع کردیم. اینها در صنعت و ... وجود داشــت و یکی از جاها 
صنعت برق بود یادم هست آن زمان وقتی که یک فرد را می خواستیم دستگیر کنیم 
گفتند اگر این دستگیر شود به علت تخصصی بودن موقعیت وی، جایگزینی برای 
او نداریم به همین دلیل مجبور شدیم یکی از عناصر حزب را ببریم که نصیحت 
کند بگوید لو رفتی و ما برای او مامور گذاشتیم تا زمانی که متخصص شکل بگیرد 
اما امروز متخصص در نفت، هســته ای، درمان و... زیاد داریم. خیلی از کشورها 
به دنبال انتقال خدمات پرســتاری ایران هستند. وی ادامه داد: ما گرانی داریم اما 
گرانی متاثر از بازی است که بخشی از طرف دشمن و بخشی داخلی است. با ارز 
چطور بازی می کنند در اربیل، هرات، امارات با قیمت بازی می کنند قیمت فردا 

را اعلام می کنند پشت آن هم شبکه اسراییل است که این فضا را ایجاد می کنند.

»جوزف بورل« مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با انتشار پیام هایی 
توییتری از رایزنی خود با »حسین امیرعبداللهیان« وزیر خارجه جمهوری اسلامی 
ایران خبر داد. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در این خصوص نوشت: در 
تماس با عبداللهیان وزیر امور خارجه ایران، اعدام »حبیب چعب«  تبعه سوئدی- 
ایرانی تبار را به شدت محکوم کردم و از ایران خواستم »جمشید شارمهد« آلمانی- 

ایرانی را اعدام نکند!

حسن رحیم پور ازغدی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در همایش 
»دانشگاه تراز انقلاب اسلامی مبتنی بر بر گام دوم انقلاب« با اشاره به اعدام علیرضا 
اکبری که چندی پیش با اتهام جاسوسی اعدام شد، گفت: آقایی که اعدامش کردند 
و سه تا داغ مهر داشت کیف کردید؟ نمی دانم چه کار می کنند. من هر چقدر سرم 
را محکم به مهر می زنم نمی شود. هر چقدر تو نماز خواندی من هم خواندم. او 
ادامه داد: )علیرضا اکبری(ســابقه جبهه هم داشــت، سابقه پاسداری هم داشت 
معاون وزیر دفاع هم بود. ۱۰ سال است که به انگلیسی ها و آمریکایی ها اطلاعات 
می دهد. رحیم پور ازغدی اضافه کرد: او  در ســتاد روحانی هم بوده. دور و بر 
روحانی از این آدم ها هنوز هم هستند، اگر خودش نباشد. او افزود: دشمن می آید 

از اندرونی ترین مرکز شما آدم می گیرد.

با حکم ســردار رادان فرمانده کل انتظامی، سردار مهدی حاجیان فرمانده 
انتظامی استان کرمانشاه شد. سردار سلیمان ملک زاده به سمت معاون حقوقی و 
امور مجلس و دولت فراجا، سردار عباس شریعتی مشاور فرماندهی کل و رئیس 
دفتر ویژه فراجا، سردار علی محمدی فرمانده انتظامی آذربایجان شرقی منصوب 
شدند. ســردار کیومرث عزیزی به سمت فرمانده انتظامی غرب تهران منصوب 
شد و سردار علی بزرا به سمت دستیار ویژه فرمانده کل در امور بازنشتگان فراجا، 
ســردار محمدرضا ضابط جانشین معاون انسانی فراجا و سردار جمال سلمانی 

فرمانده انتظامی استان ایلام شدند.

تســنیم نوشت: پیگیری ها از وزارت ارشــاد نشان می دهد قرار است تمام 
تبلیغات محیطی سریال »رهایم کن« از سراسر کشور جمع آوری شود.چند روز 
گذشته، با انتشار قسمتی از این سریال و دیالوگ هایی که بین افسانه )خواهر حاتم 
و هاتف( و بهرام )خدمتکار خاندان نایب ســرخی( رد و بدل شد، که با اعتراض 

مخاطبان  روبرو شد و از ترویج بی حیایی و بی عفتی ابراز ناراحتی کردند.

براساس اطلاعات به دست آمده برای شقایق دهقان به دلیل کشف حجاب 
پرونده قضایی تشکیل شده است. برای شقایق دهقان، بازیگر سینما و تلویزیون به 
دلیل کشف حجاب پرونده قضائی تشکیل شده است. شقایق دهقان در روزهای 

گذشته بدون حجاب در کافه کتاب یکی از انتشاراتی ها حاضر شده بود.

خبرگزاری تسنیم نوشته است: ۱۵ اردیبهشت ماه باران کوثری بازیگر سینما 
بدون حجاب در مراسم تشییع مرحوم حسام محمودی، شرکت کرد که بلافاصله 
عکس های او در فضای مجازی و برخی رسانه ها منتشر شد. تسنیم می گوید بر 
اساس اطلاعات رسیده به این خبرگزاری برای تخلف کشف حجاب این بازیگر 
پرونده قضایی تشکیل و به مجتمع قضایی ارشاد ارسال شده است. در روز های 
گذشته شاهد کشف حجاب برخی دیگر از بازیگران خانم از جمله افسانه بایگان، 
فاطمه معتمدآریا، پانته آ بهرام و کتایون ریاحی هم بودیم که برای آن ها هم پرونده 

قضایی تشکیل و به مراجع قضایی ارسال شده بود.

جواد ظریف، وزیر امور خارجه پیشین ایران در صفحه توییتر خود نوشت: 
پنج سال پیش در چنین روزی، ایالات متحده برجام را بخاطر منافع اسرائیل ترک 
کرد و یک دستاورد دیپلماتیک منحصر به فرد را از بین برد. در ادامه این توییت 
آمــده: ایالات متحده بدون هیچ جایگزینی، منافع همه - به ویژه آمریکایی ها و 
ایرانی ها را به خطر انداخته اســت. جواد ظریف در پایان نوشت: نتیجه آن، رها 

کردن فرصت های مشترک به نفع توهمات حاصل جمع صفر است.

رئیــس کل بانک مرکزی در دیدار هیات تجــاری و صنعتی عمان گفت: 
سیاســت راهبــردی بانک مرکزی ایران قطع رابطه بــا دلار در مبادلات ارزی و 
تجاری است و برای این راهبرد نیز دلایل اقتصادی و سیاسی متقنی داریم، زیرا 
آمریکایی ها از دلار به عنوان ابزار سیاسی استفاده می کنند و از طرف دیگر، سایر 

ارز های جهان روا به ویژه در منطقه آسیا در حال رشد هستند.

لطفی سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس:

برای افزایش مشارکت ملی، فعالیت احزاب 
محدود به دوران انتخابات نباشد

سرویس سیاسی- حســن لطفــی در رابطه با 
تأکیدات رهبری بر ایجاد مشارکت بالا در انتخابات 
آینده کشور، بیان کرد: فضای سیاسی کشور ناشی از 
چند موضوع است که یکی از اینها میزان تأثیرگذاری 
انتخابات بر زندگی روزمره مردم اســت، چراکه اگر 
مردم واقعا احساس کنند که انتخابات منجر به توسعه 
منطقه و بهبود وضع زندگی شان و همچنین کاهش 
تورم و کنترل قیمت ها می شــود، قطعا در انتخابات 

شرکت می کنند.
برای افزایش مشــارکت ملــی دولت کارهای 

عملیاتی در راستای کاهش تورم انجام دهد
وی در ادامــه عنوان کرد: با توجه به اینکه مردم 
هم احزاب را شــناخته اند و هم وضعیت کشور را 
دیــده اند، فکر می کنم اگر دولت کارهای عملیاتی 
در راستای کاهش تورم و کنترل قیمت انجام بدهد، 
قطعا در روند انتخابات تأثیر مثبتی خواهد داشــت، 
ولی اگر همین منوال ادامه داشــته باشــد با توجه به 
اینکه مــردم از وضعیت اقتصادی ناراضی اند، بعید 
مــی دانم احزاب و جناح ها هــم بتوانند مردم را به 
پای صندوق هــای رأی بیاورند.نماینده مردم رزن 
در مجلس شورای اسلامی با تأکید بر این که »دولت 
بایــد با اصلاح کابینه و ترمیم تیم اقتصادی خود هم 
بر قیمت ها کنترل داشته باشد و هم این که بازار را به 
ثباتی برساند که مردم خوشبین باشند، گفت: در غیر 
ایــن صورت فکر نمی کنم که احزاب هم بتوانند در 

راستای افزایش مشارکت کاری انجام دهند.
احزاب ما فقط انتخاباتی هستند

لطفــی در رابطه با این که »احزاب با چه ویژگی 
هایی می توانند نقش مثبتی در ایجاد مشــارکت بالا 
داشته باشند«، تصریح کرد: متأسفانه احزاب ما فقط 

انتخاباتی هســتند؛ یعنی توانایــی که طی فرآیند به 
خصوصی از دوره تولید احزاب تا بلوغشان افرادی 
را پرورش بدهند که برای کشــور کارآمد باشند را 
ندارنــد و عملا اختیارات احــزاب در مدت دوران 

انتخابات محدود شده است.
وی ضمن اشــاره به این که »تاکنون هیچ کدام 
از احزاب ما ســازوکار مناسب برای تولید مدیران 
خوب و حکمرانی مناســب را نداشتند و نتوانسته 
اند مدیرپروری کنند«، اظهار کرد: همچنین شــرایط 

سیاسی کشور اجازه نداده که این احزاب رشد کرده، 
به بلوغ برسند و حکمرانی که بتواند کشور را به رشد 

و توسعه برساند را ایجاد کنند.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی عنوان کرد: نقش احزاب ما فقط به انتخابات 
محدود شــده و در مقطعی مانند انتخابات ظهور و 
بروز مــی کنند و بعد از اینکه انتخابات تمام شــد 
فروکش می کنند و به نظرم به این دلیل است که آن 
وجهه ای که باید در بین مردم داشته باشند را ندارند.

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با تأکید بر این که »مسئولین برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات باید 
مشکلات معیشتی آن ها را حل کنند«، به نقش احزاب در افزایش این مشارکت اشاره کرد و گفت: برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات نباید 

عملکرد احزاب محدود به دوران انتخابات باشد.

نقش احزاب ما فقط به انتخابات محدود شــده و در مقطعی مانند انتخابات ظهور 
و بــروز مــی کنند و بعد از اینکه انتخابات تمام شــد فروکش می کنند و به نظرم 
به این دلیل اســت که آن وجهه ای که باید در بین مردم داشــته باشــند را ندارند.

سیاسی

قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی: 

مسوولیت پاسخگویی درباره شرایط ارزی کشور به عهده
 بانک مرکزی است

کوهکن تأکید کرد:

ضرورت اتحاد دولت و مجلس با رعایت قانون، مصلحت و اخلاق

ســرویس سیاسی- رئیس 
انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
گفت: همچنــان ۶۰۰ - ۷۰۰هزار 
کارگر بیمه شــده دلهــره ی قطع 
بیمــه ی اجتماعی خــود را دارند 
و ۵۰۰ - ۶۰۰ هــزار کارگر هم در 
صفِ سهمیه ی بیمه اجتماعی، عمر 
خود را می گذرانند. برخی از آن ها 
بعد از ســی سال کار همچنان فاقد 
بیمه هستند و در صورتیکه اتفاقی 
برایشان بیفتد خانواده اشان بهره ای 
از مزایای بیمه نمی برند. حدود ۴ ماه 
از تصویبِ اصلاحیه ی ماده ۵ بیمه ی 
کارگران ساختمانی گذشته و در حالیکه کارگران ساختمانی در انتظارِ اجرای این 
طرح بودند، ناگهان مجلس به بهانه ی افزایشِ قیمتِ پروانه ی ساخت و تبعاتِ آن 
بر قیمتِ تمام شده ی مسکن، طرح قبلی را کنار می گذارد و با بررسی طرح جدیدی 
به قید دو فوریت موافقت می کند.  اکبر شــوکت، رئیس انجمن صنفی کارگران 
ساختمانی، در انتقاد به بازگشتِ طرح بیمه کارگران ساختمانی به مجلس گفت: 
بازگشــت این طرح به مجلس، قدرت مافیای ثروت را نشان می دهد. چهار سال 
زمان صرف شد تا بتوانیم به نمایندگان بقبولانیم که منابع مالی برای بیمه کارگران 
ســاختمانی کم اســت و نیاز به اصلاحیه وجود دارد. بعد از ورود طرح به مجلس 
نیز بارها بر سرِ تصویبِ آن کشمکش به وجود آمد. هیئت رئیسه ی مجلس دو بار 
طرح را به کمیسیون اجتماعی برگرداندند و در نهایت بی توجه به پیشنهاداتِ کانون 
کارگری و مرکز پژوهش های مجلس، طرحی را مصوب کردند که مورد انتقاد ما بود.  
شوکت ادامه داد: ببینید قدرتِ آقایان ثروتمندِ بساز و بفروش چقدر زیاد است که 
هنوز قانون اجرایی نشده و چهار ماه از تصویبِ آن نگذشته، یک هفته ای ۵۰ نماینده 
برای بررسی طرحِ جدید امضا جمع می کنند و به دو فوریتِ آن رأی می دهند. این 
در حالی است که ما برای به نتیجه رسیدنِ این مصوبه، سال ها راهروهای مجلس را 
بالا و پایین کردیم.  رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی ادامه داد: پیشنهاد طرح 
جدید این اســت که به ازای هر متر مربع ۱.۲ قیمت منطقه ای در نظر گرفته شــود. 
مبنا قرار دادنِ قیمت منطقه ای مشکلات بسیاری دارد، از جمله اینکه چند قیمت 
منطقه ای وجود دارد و اینکه کدام قیمت ملاک قرار بگیرد خود مسئله است. من از 
دیروز حداقل از۱۴ – ۱۵ شــهرداری استعلام کردم؛ رقم منطقه ای اصلا مشخص 
نیســت؛ یک رقم را سازمان امور مالیاتی تعیین می کند، هیئت وزیران نیز هر سال 
مصوبه ای در این خصوص به شهرداری ها می دهد؛ مثلا امسال مصوبه داده که ۱۶ 
درصدِ قیمت منطقه ای سازمان امور مالیاتی معیار محاسبات باشد. خود شهرداری 
هم ضرایبِ خاصی بر این رقم اعمال می کند. به طور مثال، کوچه های زیر ۱۶ متر 
و بالای ۱۶ متر و تجاری و مسکونی رقم متفاوتی دارند. پس چند قیمتِ منطقه ای 
داریم، ضمن اینکه قیمتِ منطقه ای برخی جاها نزدیک به صفر است و قیمت برخی 
مناطق نیز اصلا مشــخص نیست. در کل این معیار بسیار گنگ است و مشکلاتِ 

بسیاری به وجود خواهد آورد. 
وی گفت: نتیجه چنین طرحی این می شود که همچنان ۶۰۰ - ۷۰۰هزار کارگر 
بیمه شده دلهره ی قطع بیمه ی اجتماعی خود را دارند و ۵۰۰ – ۶۰۰ هزار کارگر هم 
در صفِ سهمیه ی بیمه اجتماعی، عمر خود را می گذرانند. برخی از آن ها بعد از سی 
سال کار همچنان فاقد بیمه هستند و در صورتیکه اتفاقی برایشان بیفتد خانواده اشان 
بهره ای از مزایای بیمه نمی برند.  شوکت در ادامه به طرحِ قبلیِ اصلاحیه ماده ۵ بیمه 
کارگران ساختمانی اشاره کرد و گفت: پیشنهاد ما این بود که حق بیمه براساس متراژ 
و حداقل دستمزد باشد. دلیل ما هم کاملا قانع کننده بود؛ حداقل دستمزد هرساله 
افزایش پیدا می کند و نرخ حق بیمه هم مطابق با همان افزایش پیدا می کند. نمی توانیم 
عددی را معیار قرار دهیم که ۳ – ۴ سال ثابت بماند که این وضعیت منجر به کسری 
منابع در سالهای بعد می شود.  وی ادامه داد: البته آنچه در نهایت تصویب شد هم 
مورد نظر ما نبود. پیشــنهاد اولیه این بود که حق بیمه از یک تا ۸درصد و براساس 
مناطقی که در آن ســاخت و ســاز صورت می گیرد، تعیین شود. در این صورت 
از کارفرمایان مناطق ضعیف یک درصد و هرچه منطقه بالاتر می رفت بیشــتر، تا 
۸درصد، حق بیمه از کارفرمایان گرفته می شد. کسی که یک آپارتمان را متری ۱۵۰ 
میلیون تومان می فروشــد خیلی راحت می  تواند ۵۰۰ هزار تومان بابتِ همان متر 
پرداخت کند، ۵۰۰هزار تومان در مقابلِ ۱۵۰ میلیون تومان واقعا رقمی نیست و این 

فشاری به کارفرما وارد نمی کرد و تاثیری هم بر رقم نهایی مسکن نمی گذاشت. 
شوکت تأکید کرد: متأسفانه بی توجهیِ مجلس به شرکای اجتماعی کار را به 
اینجا رساند. ما به اتفاق مرکز پژوهش های مجلس و تشکیلات کارگری تقریبا نظر 
مشــابهی داشتنیم اما هیچ کدام را ملاک عمل قرار ندادند. نمایندگان کوچکترین 
تخصصی در این حوزه نداشــتند و نتیجه ی این بی توجهی، سرگردانی کارگران 
ســاختمانی اســت. امروز حدود یک میلیون و ۵۰۰ کارگر ساختمانی بلاتکلیف 
هستند و از ابتدایی ترین حقوق خود بی بهره اند. نمایندگان به جای اینکه طرفداران 
این کارگرانِ ضعیف باشــند، حامی بســاز و بفروش ها هستند. ببینید قدرتِ این 
بســاز و بفروش ها و دلال های حوزه ی مســکن چقدر است که یک ریال مالیات 
پرداخت نمی کنند و زیر بارِ پرداختِ حق بیمه نیز نمی روند!  رئیس انجمن صنفی 
کارگران ساختمانی گفت:  ۸ درصد از کارگران کشور زیر دست بساز و بفروش ها 
کار می کنند و ۵۰ درصد حوادث کار کشــور مربوط به کارگران ساختمانی است. 
این نسبت، میزانِ ظلمی که در حق کارگران ساختمانی می شود را به خوبی نشان 
می دهد. در مقابل، کارفرمای ساختمانی بیشترین سود را می برد، مالیات پرداخت 
نمی کند و حالا وقتی قرار است حق بیمه بدهند، هزار اما و اگر پیش می آید. ببینید چه 
قدرتی در مجلس دارند!  سرنوشتِ بیمه کارگران ساختمانی، تصدیقِ این ادعا است 
که قدرتِ ثروتمندان در مجلس بیشتر است و دفاع از حقوق ضعفا، شعاری بیش 
نیست!  رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی در خصوص اصلاحِ مصوبه ی 
بیمه کارگران ساختمانی گفت: ببینید ما به اصلاح راضی هستیم اما تجربه نشان داده 
که از مسیرِ اصلاح همیشه به تخریب می رسیم. ما از نمایندگانِ مجلس توقع داشتیم 
که بعد از سال ها به کارگرانِ ساختمانی توجه کنند و آن ها را به ابتدایی ترین حقوق 

خود برسانند که متاسفانه فعلا سرنوشتِ این طرح نامعلوم است. 

رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی:

زور کارگرانِ ساختمانی به مافیای ساخت 
و ساز نرسید!

سرویس سیاسی- رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از تصویب کلیات لایحه 
ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان در جلسه 
این کمیسیون خبر داد. محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به جزئیات جلسه کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفت: در این جلسه کلیات لایحه ساماندهی و نظارت بر تجارت 
مرزی و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان تصویب شد. لایحه ساماندهی و نظارت 
بر تجارت مرزی و ایجاد اشــتغال پایدار مرزنشینان اقدام خوبی است و می تواند 
فضای کسب  و کار را در مناطق مرزی تسهیل کند. این موضوع انتفاع را به مردم 
مناطق مرزی برمی گرداند. سعی می کنیم گزارش این لایحه را تا دو هفته آینده نهایی 
و اواسط خرداد ماه به صحن مجلس ارائه کنیم.رئیس کمیسیون اقتصادی با اشاره 
به بررسی گزارش نهایی درباره اصلاح قوانین اتاق بازرگانی اظهار داشت: در این 
جلســه متن طرح اصلاح قانون اتاق بازرگانی مورد توافق قرار گرفت و مسئولان 
دولت و اتاق بازرگانی نکاتی را مطرح کردند.پورابراهیمی با اشاره به حضور نیازی، 
سرپرســت وزارت صمت در جلسه این کمیسیون تصریح کرد: تا دو هفته آینده 
تشکیل وزرات بازرگانی تعیین تکلیف خواهد شد؛ لذا تلاش داریم تا مدت زمان 
به وجود آمده طرح اصلاح قانون اتاق بازرگانی را به صحن علنی ارسال کنیم. البته 
متن نهایی کمیسیون در این بخش بارگذاری شده و قرار شد تا تغییرات این طرح 

تا دو هفته آینده به اتمام برسد.

پورابراهیمی خبر داد:

تعیین تکلیف تشکیل وزرات بازرگانی 
تا دو هفته دیگر

سرویس سیاســی- رئیس مجلس شورای 
اسلامی، مســوولیت و پاسخگویی درباره شرایط 
ارزی کشــور را به عهده بانک مرکزی دانســت و 
گفت: اگر موردی برای اصلاح قوانین در این حوزه 

وجود دارد به مجلس اعلام کنید.
در نشست علنی مجلس شــورای اسلامی، 
گزارش کمیســیون صنایع و معادن در مورد آسیب 
شناسی ساز و کار تأمین و تخصیص نیازهای ارزی 
در حــوزه واردات مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز 
واحدهای صنعتی - تولیدی به کشور در دستور کار 
قــرار گرفت و رئیس کل بانک مرکزی و برخی از 
نمایندگان در این باره نظرات و مســائل طرح شده 

در این بخش را بیان کردند.
در ادامــه محمدباقر قالیبــاف در جمع بندی 
موضوعات طرح شده گفت: حجم و اولویت ثبت 
سفارش ها در دستگاه هایی مانند جهاد کشاورزی، 
صمت و بهداشت و درمان که بیشترین سهم را در 
حوزه ارز دارند، مشــخص نیست و باید عرضه و 

تقاضا در این بخش تنظیم شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی مسوولیت ارز، 
ســکه و ارزش پول ملــی را از ماموریت های ذاتی 
و مسوولیت های بانک مرکزی عنوان کرد و افزود: 
اینکه بانــک مرکزی عنوان می کند که از درآمدها، 
نوع ارز و ... مطلع نیست، معتقدیم که این مساله از 

اختیارات بانک مرکزی است.
قالیباف در ادامه خطاب به محمدرضا فرزین 
رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: اگر جنابعالی به 
عنوان رئیس بانک مرکزی احســاس می کنید، این 
اختیار برای شما وجود ندارد، به مجلس اعلام کنید. 
چرا که معتقدیم این اختیار برای شــما وجود دارد 
و درخواســت شما را در جلسه سران قوا تصویب 
کردیم. وی یادآور شد: اینکه امروز در سخنان خود 
اعلام کردید که بانک مرکزی در جریان قرار ندارد، 
پذیرفتنی نیست و پاسخگویی به عهده شما است 
و اگر موردی هست به مجلس اعلام کنید، قطعا در 

این باره کمک خواهیم کرد.
قالیباف درباره مسائل و سیاست های ارزی نیز 
عنوان کرد: در سیاست های ارزی یک قانون دائمی 

وجــود دارد که در مجلس هــم توقع داریم برخی 
سیاست هایی که در بودجه سالانه تصویب می شود، 
مبنای تصمیم گیری ها محسوب شوند و اگر دولت 
و شــما در بانک مرکزی احساس می کنید موردی 
نیاز به اصلاح دارد، به مجلس انتقال دهید تا اصلاح 
شود اما قرار نیست با وجود بودن قانون، کار دیگری 
انجام دهید. رییس قوه مقننه ادامه داد: در قانون دائمی 
کشور، مدیریت شناور در ارز وجود دارد ولی اینکه 
قیمت گذاری مقطوع را در بخشــی انجام دهید، با 

قوانین کشور مغایر است.
قالیباف بــا بیان اینکه در حوزه تســهیلات 
بانک های عامل دچار مشکل هستیم، گفت: به نظر 
می رسد آن طور که باید بر اساس بودجه سالانه این 
تسهیلات طبق پیش بینی قانون انجام نشده و دچار 
مشــکل است به ویژه در حوزه اشتغال و تبصره ۱۸ 
این اشکال وجود دارد. وی اضافه کرد: درخواست 
من این اســت که امسال به این موضوع توجه شود 
چرا که سال گذشته عقب افتادگی زیادی در حوزه 
اشتغال و محرومیت زدایی وجود داشت و امید می 

رود که این موضوع تکرار نشود.
رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
اصلاح قوانین بانک های عامل در دســت مجلس 
اســت و نظرات خود را در این بخش اعلام کنید تا 
در سال پایانی این مجلس موضوع قانون بانک های 
عامل اصلاح و برخی از مشکلاتی که در این حوزه 

وجود دارد، حل و فصل شود.

سرویس سیاسی-عضو ســابق هیئــت رئیسه 
مجلس گفت: دولت و مجلس می توانند با محوریت 
قانــون، رعایت مصلحت های عامه و حفظ اخلاق به 
وظایف خود عمل کنند، بدون آنکه مشکلی پیش آید.

محسن کوهکن عضو سابق هیئت رئیسه مجلس 
در خصــوص موضوع وحدت میان مجلس و دولت، 
گفــت: مجلس می تواند وظایف خود از جمله وظیفه 
نظارتی را به درستی انجام دهد و هیچ گونه کوتاهی در 
انجام وظایف خود نداشــته باشد. با محور بودن قانون 
و رعایت مصلحت های عامه مردم و چهارچوب های 
اخلاقی، هیچ گاه شائبه عدم اتحاد میان مجلس و دولت 

مشاهده نخواهد شد.

وی افزود: با توجه به تجربه شخصی بنده به خاطر 
حضور در ۴ دوره مجلس شــورای اسلامی و اتکا به 
تجربه عینی از آنچه که در مجالس مختلف مشــاهده 
کردم، باید تأکید کنم که دولت ها و مجلس ها باید روابط 
خود را بر ۳ اصل استوار کنند تا هیچ گاه خارج از مجلس 
و دولت هیچکس برداشــت نکند که این دو قوه ســر 
مسائل جزئی، جناحی و منفعت شخصی دچار مشکل 

شدند و وحدت ندارند.
نایب رئیــس جبهه پیروان خط امــام و رهبری 
تشــریح کرد: این ۳ اصل همان طــور قبلًا هم گفتم، 
شــامل اول قانون، دوم نگاه تعاملی قانون محور همراه 

با مصلحت گرایی و سوم اخلاق محور بودن است.
وی ادامه داد: با رعایت این اصول مردم مشــاهده 
می کنند که خروجی تقنین و وضع قوانین و اجرای آن 
با عدم اتحاد مواجه اســت. مردم احساس می کنند که 
اگر جایی هم بحث و صحبت و مطالبی هست کاملًا بر 
اساس محور قرار داده شدن قانون و مراعات مصلحت 
و اخلاق اســت. در نتیجه دولت و مجلس همدیگر را 
بر اســاس اطلاعات غیر موثــق متهم نمی کنند و بین 

دولت ها و مجالس هیچ گونه مشکلی پیش نمی آید.
نماینده ادوار مجلس با اذعان به کلی بودن بحث 
برای همه مجالس و دولت ها، تأکید کرد: خیلی روشن 
عرض کنم اگر این ۳ شــرط قانون مداری، مصلحت 
گرایی و اخلاق محوری رعایت شود، مجلس وظیفه 
خود را انجام داده اســت و هیچ برداشت انحرافی هم 
صورت نمی گیرد. در این صورت حتی اگر استیضاح 

و یا بالاتر از استیضاح که سوال از رئیس جمهور است 
و حتی فراتر از طرح ســوال از رئیس جمهور که رأی 
بر عدم کفایت است هم صورت بگیرد، مشکلی پیش 

نخواهد آمد.
کوهکن افزود: البته بحث بنده کاملًا کلی است و 
ناظر به هیچ دوره و رئیس جمهوری بخصوص مجلس 
یازدهم و دولت سیزدهم نیست، اما بالاترین اقدام یک 
مجلس که می تواند از نظر سیاسی انجام دهد و آثار و 
تبعات خودش را دارد، رأی عدم کفایت سیاســی به 

رئیس جمهور است.
عضو ســابق کمیســیون های صنایع و اصل ۹۰ 
مجلس با اشــاره به طرح سوال از رؤسای جمهور در 
دولت های گذشــته، تصریح کرد: موضوع ســوال از 
رئیس جمهــور در دو دوره صورت گرفت. یکی در 
زمان دولت آقای احمدی نژاد و دیگری درزمان آقای 

روحانی.
وی افزود: مجلس دهم تنها مجلسی بود که شاهد 
حضور ۳ فراکسیون بودیم که هیچکدام دارای اکثریت 
تعیین کننده هم نبودند. مجلسی که نسبت به مجلس 
زمان آقای احمدی نژاد متنوع تر بود. در آن زمان سوال 
از رئیس جمهور وقت آقای روحانی صورت گرفت که 
جناحی نبود از ۵ سوال مطرح شده پاسخ آقای روحانی 
به ۴ سوال را قانع کننده تشخیص داده نشد؛ اما چون آن 
۳ مسئله ای که به آن اشاره کردم رعایت شد، لذا این نوع 
برخوردها موجب شد رهبری انقلاب از نوع برخورد 

مجلس و رئیس جمهور وقت قدرانی کردند.
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